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Vážení přátelé, chovatelé Mbh  , pár slov na úvod  

Nechci opakovat to, o čem bylo a je o plemeni Mbh psáno ve všech pojednáních. Klub vznikl z iniciativy 
OOKCHK Prostějov, které jsem byl v té době předsedou. Na mnoha místech to je uváděno jinak. Záměrem 
bylo kontaktovat všechny chovatele Mbh za účelem založení klubu proto, aby došlo k vzájemné spolupráci 
chovatelů tohoto plemene, a abychom o sobě věděli. Většina chovatelů Mbh utvořila výborný kolektiv a 
vzájemně jsme vše o sobě věděli. Kdo jaký chov má, jakým způsobem si počíná, jaké má problémy. Úkolem 
bylo plemeno zlepšovat a rozšiřovat. Kvalita Mbh v té době příliš se srovnáním v dnešní době dobrá nebyla. 
90 procent zvířat mělo vystouplé kyčelní kosti, úzké hlavy, slabé hrudní končetiny. Tmavší králíci byli, ale 
dost jich bylo pěkně bílých. Mluvím o době, kdy Mbh bylo ještě malé plemeno. (1987-1994)
Vzhledem k menšímu počtu chovatelů chyběli nepříbuzní jedinci. K osvěžení krve byli použiti samci Čm, 
čímž se nedostatky v tvaru a typu o něco zlepšili.
Po přechodu do středních plemen (zařazením ve vzorníku z roku 1994) vznikly zase určité problémy, 
setrvávaly vystouplé kyčelní kosti i úzké hlavy. Regenerace pomocí Du byla úspěšná jen asi na 50 procent. 
Zkoušel to přítel Poušek. Došlo k výraznému zlepšení bílé barvy, ale bohužel k většímu výskytu červených 
očí. S př. Pouškem jsem spolupracoval, a určitě nedošlo k použití červenookého králíka, jak se mnozí 
domnívali. K výraznému zlepšení typu došlo použitím přerostlých Ččp, možná i jiného plemene jako Nč, 
čímž se Mbh dostalo do dnešní podoby. Vyskytli se a vyskytují králíci typu Nb, nikdo se ale k tomuto křížení 
nepřiznal.
Chtěl bych se vyjádřit k dnešnímu stavu, pochopitelně svým názorem. Králíci Mbh jsou dnes  výborní, ale  
ne všichni jedinci, které vidíme na výstavách. Klobouk dolů. Ale nemůžeme, opravdu nemůžeme říct, že 
jsme úplně spokojení. Vždy byla prioritou čistě bílá barva. Zde si myslím, je ještě hodně práce. Na speciálce 
vybíráme jedince s nejlepší bílou barvou, ale měli bychom si přát, aby tento pohár zanikl a byli takoví bílí 
všichni králíci Mbh. 
Jako dlouholetý chovatel těchto králíků v tomto směru myslím, že chovatele čeká mnoho práce a utěšovat 
se dílčími úspěchy dobré není. Celá řada zvířat něco tmavého pigmentu má, na výstavách vidíme nějakých 
60 kusů a registruje se kolem 300 kusů. Jak vypadají ti, co nejdou na žádnou výstavu, nebo ti, co se vůbec 
netetují? Neodsuzuji žádné chovatele,  kteří se pokouší o regeneraci, ale že by Al byla výhra, to si nemyslím, 
dobré je akorát,  že je v podobné hmotnosti a typu jako Mbh. Zde se mohlo použít klidně i jiné plemeno a 
výsledek by mohl být stejný, ne-li lepší, protože by se mělo tmavého pigmentu zvířat ubírat než přidávat. 
Mluvil jsem o regeneraci, často ale zůstávalo to bez povšimnutí a sám něco dělat mohu, ale je třeba mít 
potřebný počet zvířat. Nevím, jaký mají členové počty zvířat, ale chovy 1.2 těžko něco zregenerují. Je 
potřeba mít větší chov. Co se týká červených očí , to vždy  bylo a jak se toho zbavit, těžko spekulovat. Pokud 
budou tmaví králíci, ten výskyt bude minimální, možná žádný, ale to záleží na chovateli, jak dovede chovné 
páry sestavit.
Chyba je, že v současné době není fundovaný poradce chovu. Na schůzích je třeba mluvit o těchto věcech 
více, a méně a zkráceně o věcech banálních. Vadí mě, že někdo shání informace mimo klub a názory členů 
se přehlížejí. Kdo plemeno nechová, a my posloucháme jeho rady,  pokládám za špatné. To, co poradil př. 
Ing. Blokeš, by asi dokázal i jiný chovatel. V plemenářské práci máme co dohánět.
Přeji hodně zdaru. 

Zbraněk. 



Zpráva předsedy klubu

     Vážené přítelkyně, vážení přátelé,

úvodem mi dovolte, abych vám popřál v této tíživé době pevné zdraví a optimismus do příštích dnů! 
Letošní nákazová situace výstavní sezónu velmi poznamenala, ale přesto se stalo několik důležitých 
událostí. Než se pustím do shrnutí letošní výstavní sezóny a práce výboru několik slov úvodem.

     Plemeno, které jsme se rozhodli chovat a šlechtit není z jednoduchých. Někdo namítá, že jde o 
jednobarevného králíka, ale my víme, jaká úskalí jeho chov přináší. Je to především nemožnost dovozu 
zvířat ze zahraničí k osvěžení krve, takže si musíme pomáhat regeneračním křížením s jinými plemeny. Na 
tomto místě chci poděkovat př. Matúšů, Mgr. Nečasové a Vytrhlíkovi, kteří se pustili do regenerace Mbh. 
Zvolili plemeno Aljaška (Al), které nám před několika lety jako jednu z alternativ doporučil př. Ing. Blokeš.

     Sám jsem pomocí Al regeneraci provedl. V první generaci (F1) se objevili všichni králíci divoce zbarvení. Z
těchto jsem si vybral 2,0 a 0,4. Tyto jsem zpět křížil s čistokrevnými Mbh a v generaci F2 se již začali 
objevovat bílá mláďata s hnědýma očima, bohužel pouze 1-2. Další byli v barvě činčilové, divoké, žluté i bílé
s červenýma očima. Ta nejlepší mláďata jsem si ponechal do dalšího chovu. Jednoho samce jsem si vyměnil 
s př. Mejzlíkem, se kterým jsme regenerační křížení prováděli ve stejné době (na speciálce v Prostějově 
2017 dva samci F2 z chovu př. Mejzlíka získali oba shodně 93,0 b., vystavili Kaiser a Zbraněk).  V generaci F3
byla již králíčata pouze bílá hnědooká, vyjímečně červenooká. Na řadu přišla tvrdá selekce.  Na speciálce 
2018 jsem vystavil 3 pěkné samičky (94,5 94,5 93,5 b.).  Daroval jsem 1 samičku př. Matúšů a druhou př. 
Duchoňovi s tím, že si další rok vyberu králíka z jejich odchovu. Tak se i loni stalo. Od př. Matúšů mám 
samečka, který na několika výstavách dostal 95,0 b. včetně naší speciálky  2019 (výborná záď, vd typ, měkčí
konce uší, hustá srst, mírný lem na uchu). Nechal jsem si po něm nadějnou samičku. Od př. Duchoně jsem 
získal samičku, která na speciálce získala 94,0 b. (mír. kyčle, měkčí uši, mírný lem na uchu). Od ní jsem si nic
nenechal. Tady se objevovali králíci s tmavšími pesíky. Příští rok ji připustím jiným samcem. Takže podle 
mých dosavadních zkušeností je regenerace pomocí Al možná a prospěšná.  Nyní si chci požádat o povolení 
reg, křížení pomocí Novozélandského červeného, abych zjistil, jak bude odchov vypadat. Několik chovatelů 
vč. př. Zbraňka i posuzovatelů tuto variantu zmínilo jako velmi nadějnou.

     K dalším nástrahám v chovu Mbh patří objevování se bílých mláďat s červenýma očima. O této 
problematice napsal bývalý člen klubu př. Grígeľ pěkný článek v říjnovém zpravodaji 2009 (je v archivu na 
našich stránkách). Doporučuji přečíst.

     O tvarových vadách se zmiňovat nebudu, to je u všech plemen stejné, snad jen máme větší problémy s 
mírně vystouplými kyčlemi, ale přijde mi, že každý rok je to o něco lepší. 

     V typu se nám objevují především problémy se strukturou uší. Bývají měkčí na koncích, tenčí a mírně 
rozkleslé.

     V srsti máme problémy jako ostatní plemena. Zdá se mi ale,že v posledních letech se nám ta srst 
prodlužuje. Na to se budeme muset také zaměřit.

     O 5. pozici tedy o krycí barvě a barvě drápů bychom se mohli bavit velmi dlouho. Jak z historie víme, tak 
naše plemeno je vyšlechtěno z Čm a Sž, tedy barevných králíků, takže se stále potýkáme s problémy jako 
jsou tmavší lemy na uších, oj. tmavší pesíky kdekoliv na těle a jistě se s těmito problémy budeme setkávat i 
v budoucnu. Jde jen o to, abychom cílevědomou selekcí do chovu vybírali králíky co nejbělejší. S tím souvisí 



ta nešťastná barva drápů. Je to taky známé z historie, že čím je Mbh bělejší, tím jsou světlejší až bílé drápy. 
Objevují se čistě bílí králíci s poněkud tmavšími drápy, ale je to ta pověstná výjimka potvrzující pravidlo. V 
minulých letech nám to bylo tolerováno. V novém vzorníku je to již výluková vada. Budeme spoléhat na 
posuzovatele, že i na téměř bílých drápech si všimnou nějakého pigmentu. Byla by to pohroma pro naše 
plemeno, kdyby se tito králíci vylučovali a tak práce našich předchůdců přišla v niveč.

     V podsadě téměř problémy nejsou. Jen občas se objeví králík se zašedlou podsadou, podle mých 
zkušeností nejčastěji na pírku.

      Takže ať si to každý zkusí chovat Mbh a sám zjistí, co to obnáší.

     Nyní k práci výboru. Výbor našeho klubu se letos sešel pouze dvakrát. V obou případech to bylo v 
Němčicích nad Hanou. Rád bych touto cestou opět poděkoval představitelům ZO ČSCH Němčice nad Hanou
za poskytnutí místnosti pro naše schůze. Konkrétně chci poděkovat našemu členovi př. Stanislavu Foltýnovi
za přípravu místnosti a drobné pohoštění, které nám jako vždy bezplatně přichystal. 

     Poprvé se výbor sešel v únoru. Mimo jiné jsme projednávali plánované akce na tento rok (expozice 
klubu, CVMK v Přerově, CV v Lysé, speciálku v Prostějově). Provedli jsme vyhodnocení  úkolů  uložených na 
výroční členské schůzi, př. Hénik seznámil přítomné se stavem pokladny a s průběhem placení klubových 
příspěvků. Projednávali jsme také přihlášku př. Pavola Grígeľa            k opětovnému vstupu do našeho klubu. Na jeho 
přijetí se výbor neshodl a usnesl se, že o přijetí/nepřijetí p.Grígela rozhodne výroční členská schůze. Přítomní 
se dohodli, že klub bude na celostátní konferenci v Praze dne 25.4.2020 zastupovat Mgr.Nečasová.    

     Podruhé jsme se sešli v říjnu. Především to bylo proto, abychom se dohodli, jestli kvůli pandemii covid 19 
uspořádáme naši klubovou speciálku. Shodli jsme se, že by bylo vhodné ji uspořádat. Rozdělili jsme si úkoly, aby vše 
zdárně proběhlo. Bohužel nákazová situace se zhoršila a speciálku jsme museli odvolat. Já jsem jěště pohovořil o 
novém vzorníku (o tom píšu v samostatném článku) a  o schůzce ÚOKK se zástupci klubů národních plemen a o 
CVMK v Přerově (o tom níže). Dále jsme se shodli na proplacení klecného pro vystavující členy klubu na 
CVMK v Přerově a na Moravii Brno, pokud se uskuteční a pokud o to vystavovatel požádá. Vrátili jsme se k 
přihlášce př. Grígeľa. Jednatel nám oznámil, že správně o přijetí/nepřijetí člena podle Stanov rozhoduje 
výbor klubu, což si dodatečně uvědomil a  ověřoval u právníka z řad ČSCH, a teprve po neschválení přijetí 
výborem a odvolání chovatele rozhodne členská schůze. Protože se názory různily již na únorovém jednání 
výboru, tak bylo přistoupeno k hlasování pomocí hlasovacích lístků, aby se každý člen výboru mohl v klidu 
rozhodnout podle svého uvážení. Vše za přítomnosti dvou členů KK. Př. Grígeľ nebyl přijat za člena našeho 
klubu. Rozhodnutí výboru mu bylo písemně sděleno.  Př. Grígeľ se proti tomuto rozhodnutí odvolal ke 
kontrolní komisi a jeho žádost bude tedy znovu projednána na nejbližší členské schůzi. 

     Podrobněji si o činnosti výboru můžete přečíst na našich stránkách, kde jsou zápisy z našich schůzí 
uveřejněny. Abych nezapomněl, jak jsem vás nedávno informoval, výbor do našeho klubu přijal nové členy 
a to př. Konečného, MVDr. Šimka a přibyl k nim ještě Ing. Kvapil. Ještě jednou je mezi námi vítám a přeji 
mnoho radosti z chovu našeho bílého oblíbence!

     Ve dnech 19. - 20. září se uskutečnila jubilejní 50. CVMK opět v Přerově. Celkový počet přihlášených 
králíků byl snad ještě vyšší než loni. Ale k našemu plemeni. Přihlášeno bylo 32 ks Mbh od sedmi chovatelů. 
Mezi nimi bylo 5 členů klubu (př. Biernat, Kaiser, Matúšů,  Mgr. Nečasová a Vytrhlík) a 2 nečleni (př. Kvapil 
a Grígeľ). Př. Grígeľ králíky nedodal. Posouzení provedl př. Radim Boháč. Mistrem ČR (tzn. nejlepší kolekce 
plemene) se stal př. Vladislav Biernat z Bohumína se ziskem 382,0 b.(v katalogu nesprávně uvedeno 382,5 
b.). Př. Biernat rovněž získal ŠČR za 96,0 bodového samce. Druhou nejlepší kolekci a ČC získal př. Kaiser 
rovněž 382,0 b. Jen o bod za nimi zůstal př. Ing. Kvapil. Když vezmu úrověň vystavených králíků jako celku, 



tak musím konstatovat, že byla předvedena velmi kvalitní zvířata. Pouze 1 králík byl vyloučen. Objevili se 
tam králíci velmi pěkní v typu i tvaru,  s velmi dobrou krycí barvou i podsadou a bezvadnou srstí. 
Samozřejmě se u některých  objevily dlouhodobě přetrvávající vady jako jsou mírně vystouplé kyčle, měkčí 
uši, delší a méně pružná srst, ojedinělé tmavší pesíky na hlavě, uších, těle a pírku. Pouze několik jedinců 
mělo výraznější tmavší lemy uší. Dokonce byla pochválena úroveň vystavených Mbh i v časopisu Chovatel, 
což nebývá zdaleka pravidlem.

     Všem vystavovatelům patří můj velký dík za prezentaci našeho králíka na této vrcholné akci a doufejme, 
že se zde někomu zalíbil a rozšíří řady chovatelů Mbh.

     Na závěr mého shrnutí CVMK v Přerově musím napsat ještě několik vět. Jak už to tak bývá na takto 
velkých a organizačně složitých akcích dochází k chybám. Bohužel se v Přerově nevyhnuly našemu plemeni. 
Když už pominu špatně uvedený součet kolekce př. Biernata v katalogu a to, že plakety MČR a ŠČR neměl 
zalaminované, nemůžu opomenout ještě pochybení na straně pořadatelů, bohužel se týká opět př. 
Biernata. Kromě poháru P 35  pro nejlepší kolekci věnovaný naším klubem, získal Př. Biernat také pohár na 
2. nejlepší kolekci národního plemene s označením P14. Tento mu přišel poštou až začátkem listopadu. To 
je taková kaňka na jinak pěkné výstavě. 

     V neděli 20. září se uskutečnilo setkání ÚOKK se zástupci klubů národních plemen. 

Setkání vedl předseda ÚOKK př. MVDr. Martinec. Jednání se týkalo především dotačního programu Mze, ze
kterého čerpáme dotace na národní plemena. Množí se případy tzv. chovatelů „vykuků“, kteří berou 
dotace, třeba i na několik plemen, ale králíci od nich na výstavách nejsou vidět. ÚOKK se proto rozhodla 
dělat v takovýchto podezřelých chovech kontroly. Mohlo by se totiž stát, že bychom mohli o tyto dotace 
přijít, kdyby Mze přišlo na nějaké podvody.  Týká se ale především nečlenů klubů. Důsledněji se také zaměří
na plnění podmínek předepsaných pro dosažení dotací. 

Asi nejdůležitější podmínkou je přiložit kopie aspoň 3 oceňovacích lístků kolekcí z CVMK, CV, klubových 
speciálek, popř. EV, za poslední 2 roky při první registraci. Tato podmínka není nová, jen se důsledně 
nekontrolovala. Není to ale úplné dogma. Bylo nám řečeno, že komise bude benevolentní k dlouholetým a 
zasloužilým členům klubů, o kterých vědí, že v minulosti plemeno propagovali a výstav se účastnili, ale nyní 
se jim tato podmínka z různých důvodů nedaří splnit.  Není smyslem obtěžovat zkušené chovatele. Zasílat 
do Prahy tyto oceňovací lístky nebudeme muset jednotlivě, ale půjde to hromadně za klub. Bude to nejspíš 
stačit formou tabulky se jmény chovatelů, výstav, kterých se zúčastnili a ocenění. Jsem v kontaktu s př. 
Martincem a spolu to doladíme.  Další známou podmínkou pro získání dotace je registrace alespoň jednoho
vrhu přihlášeného králíka.

Př. Martinec potvrdil, že dotace pro kluby budou i letos. Ještě dodal, že pokud klub pozve jako 
posuzovatele své speciálky člena ÚOKK, toto posouzení bude zdarma. ÚOKK má fond, ze kterého se tyto 
náklady hradí. Ještě př. Martinec pohovořil o plemenářské práci. Že se v chovech nemáme zaměřovat 
pouze na exteriér, ale klást důraz také na životaschopnost, především na plodnost. V chovech 
nepotřebujeme králíky, kteří rodí 1-2 mláďata.  Nakonec zdůraznil, aby kluby získávaly nové členy 
specialisty a stávající členové rozšiřovali své chovy.

Př. MVDr. Šimek dodal, že se bude připravovat nový evropský vzorník a je těžké prosazovat do něj národní 
plemena. Že by velmi pomohlo prezentovat naše národní plemena na EV. Ví, že náklady na vystavení jsou 



poměrně vysoké, ale navrhl pošetřit peníze z dotací a také navrhl, že kluby by mohli vystavovatelům také 
něco přispět (v této věci jsme již několik let v předstihu, protože přispíváme vystavovatelům 500 Kč).

     Př. Martinec všem přítomným poděkoval, popřál mnoho zdraví a schůzi ukončil. 

     Rád bych ještě poděkoval předsedovi standardové komise a našemu novopečenému členovi MVDr. 
Šimkovi za zpracovaný oficiální materiál o plemenném standardu Mbh na klubový web.

     Závěrem chci všem popřát početné vrhy, ať se vašim chovům vyhýbají nemoci, mnoho výstavních 
úspěchů a budu se těšit na osobní setkání v příštím roce. Snad bude lepší než ten letošní.

Michal Kaiser

Zpráva pokladníka klubu Mbh

Pokladní zpráva k 10 listopadu 2020

Pohyby na našem běžném účtu spravovaném Poštovní spořitelnou byli následující:

- Počáteční zůstatek v lednu 2020 (výpis č. 1) 10 025,30 Kč
- Koneční zůstatek v říjnu 2020 (výpis č. 10)   8     538,27 Kč  

Rozdíl je snížení o   1 487,03 Kč

Rozpis příjmů na BÚ :  platba členských příspěvků 1 000,00 Kč

          Příspěvek ČSCH    762,00 Kč

Celkem 1762,00 Kč

Rozpis výdajů z BÚ:

- Poháry na výstavu (bude použito následně) 1 480,00 Kč
- Příspěvek členům na výstavní poplatky 1 790,00 Kč
- Příspěvek bance snížené klad. Úroky      20,97 Kč

                             Celkem 3 290,97 Kč
Rekapitulace.
Hlavní a největší příjem tvoří členské příspěvky v celkové výší 3 800,- Kč. Jeden příspěvek 200,- Kč byl odeslám poštou a 
zaúčtován v roce 2019. Členské příspěvky jsou od devatenáctí chovatelů, jedne MCH je od platby osvobozen. Z toho vyplívá, že 
členskou základnu tvoří 20 řádných členů. Příspěvek 762,- Kč od ČSCH jsme dostali za vystavení králíků na národních výstavách. 
50,- Kč poslal př. Blažek jako dar.
Výdaje provedené v hotovosti jsou ve výší 182,- Kč za poštovné. Koupené poháry za 1 480,- Kč budou použitý na nejbližší 
uskutečněné výstavě. Pro identifikaci 1 790,- Kč vydané jako příspěvky na úhradu poplatků na národních výstavách za vystavené 
králíky je jmenný seznam.
Stav pokladny k 10 listopadu 2020 je 3 076,- Kč na běžném účtu u Poštovní spořitelny.
Výpis číslo 10 je koneční zůstatek 8 538,27 Kč. 
Náš klub má pro rok 2020 evidováno 20 řádných členů, z toho je jeden mladý chovatel.



Seznam členů, kteří požádali a dostali příspěvek na úhradu výstavních poplatků.

Výstava CVMK Přerov 2020, 70,- Kč na vystavený kus.                              Číslo klecí
Pavel Matůšů vč. MCH 470,- Kč 1218-1221; 1236-1237
Václav Vytrhlík 280,-Kč 1223-1229
Vladislav Biernát 280,-Kč 1206-1209
Marcela Nečasová Mgr. 280,-Kč 1210-1213

Národní výstava Brno 2019, 60,-Kč na vystavený kus.
Marcela Nečasová Mgr. 480,-Kč 2277-2284

                                                                                                                                                V Prostějově dne 10. listopadu 2020
                                                                                                        Pokladní zprávu předkládá pokladník klubu, Radoslav Hénik.

Zpráva registrátora klubu Mbh

Ke stavu registrace.
Od 1.1. 2020 do 30.10.2020 bylo registrováno celkem 311     králíků Mbh.
z toho klubem:52 králíků
přes CPKK:     259 králíků
Pro porovnání s minulým rokem 2019 je stav k 30.10. o 20 ks registrovaných králíků nižší. Vzhledem 
k situaci, která v letošním roce nastala, je podle mne i tak tento stav uspokojivý. Jistě k tomu přispěl malý 
počet uskutečněných výstav a tak se dá chápat, že se všechno neregistrovalo.
Ke spolupráci co se týká registrace nemám zásadní výhrady, vše probíhá celkem bez větších problémů, za 
což všem děkuji. Ojedinělé nedostatky ale přece jen připomenu. Je to chybějící podpis registrátora ZO, 
nebo chybějící razítko registrace ZO. Tady bych chovatele, kterých se to týká, požádal o důslednější 
kontrolu dokumentace než mi ji odešlou.
Děkuji a těším se na další spolupráci.
                                                                                                                                       Pavel Matúšů 
                                                                                                                                       registrátor klubu Mbh

Zpráva předsedy KK klubu Mbh

Dne 16.11. 2020 jsem u př.Hénika provedl kontrolu příjmů na BÚ a zápisy v pokladní knize. Kontrolou bylo 
zjištěno, že pokladna je v pořádku, zápisy do pokladní knihy byly provedeny. Stav pokladny  k 16.11.2020 je 
3.076,- Kč a na běžném účtu Poštovní spořitelny (výpis č.10) je zůstatek 8.538,27 Kč.

16.10.2020                 Jaroslav Brabec
                                     předseda KK



Nový vzorník plemen králíků

     Jak všichni dobře víte, v letošním roce vyšel nový vzorník pro posuzování králíků. Jeho autory jsou MVDr.
Vlastimil Šimek a kolektiv. Nový vzorník má 508 stran a popisuje 89 plemen králíků. Začalo se podle něj 
posuzovat po školení posuzovatelů konaném 20.června 2020.  

     Oproti vzorníku z roku 2003 došlo k několika změnám. Zmíním se o těch nejpodstatnějších.

      Jednou z nich je, že se mění systém bodování, abychom se srovnali s evropským systémem, kde se 
odečítají body od max. bodové hodnoty v dané pozici. Tj. Malá vada např. Mírné hrboly nebude hodnocena
body 18,5b ale 19b. K tomuto kroku se autoři odhodlali proto, abychom srovnali krok s Evropou. Nicméně i 
králík hodnocený 93,5 bodu je nadále vhodný do chovu, pokud chovateli pasuje na jeho zvířata. Ať už krví, 
nebo vyniká v pozici, kde chov pokulhává. 

     V souvislosti s bodováním se zmíním ještě o jedné věci. Přibyla jedna nová třída a to třída EXCELENTNÍ, 
zkratka E. Tu dostane králík s hodnocením 97,0 b. a výše. Na druhé straně bodového spektra ubyla skupina 
DOSTATEČNĚ. Králík oceněný 89,5 b. a méně je nedostatečný (výluka).  

     K další důležité změně došlo v sestavování kolekcí. Platné zůstávají pouze kolekce S 4, S 2+2 a CHS 
(chovná skupina). Jiný druh kolekce, např. S 3, je povolený pouze na klubových speciálkách, ale pouze za 
podmínky, že ÚOKK bude předem informována a klub si tyto kolekce vyhodnotí sám na své speciální 
kolekcové lístky. Posuzovatel tyto lístky nevypisuje ani nepodepisuje. 

     Při posuzování vnějších pohlavních orgánů přibyla nová nepřípustná vada a to, zřetelná asymetrie 
velikosti varlat nebo šourků, zřetelně malá varlata.

Od začátku roku 2021 bude přípustné tetovat pouze černou barvou!

     Nyní k úpravě standardu našeho plemene. Těch změn je několik.

     V novém vzorníku je opraven předpokládaný genotyp Mbh. Genotyp v minulém vzorníku byl 
achiachibbCCDDgg, nyní je upraven na  achiachibbCCDDGG.  Tato změna ale pro obyčejného praktického 
chovatele, který chová Mbh čistokrevně, je pouze zajímavostí. Uvádím ji zde jen pro úplnost.

 

1. pozice – hmotnost

Zde došlo ke změně. Původně byla hmotnost na plný počet bodů u 8 měsíčního Mbh 3,30 – 4,00kg. Nyní se 
změnila na 3,25 – 4,25kg. Změnu k navýšení max. hmotnosti jsme požadovali, abychom eliminovali králíky, 
kteří s bídou dosahují spodní váhové hranice. Shodli jsme se, že bychom chtěli naše králíky v optimální 
hmotnosti 3,50 – 3,90kg, což může vést k tomu, že někteří  králíci v 9 měsících a starší přesáhnou hranici 
4,00kg, tak ať můžou být na výstavách ocenění.

 Hmotnost nižší než 3,00kg a vyšší než 4,25kg znamená výrok výluka (dříve neklasifikován).  Doporučená 
hmotnost mláďat v jednotlivých měsících se změnila pouze v 8. měsíci na 3,25kg (dříve 3,30kg).                      
Za sebe chci říct, že určitě nechci, abychom se blížili max. povolené hranici, ale většinu králíků drželi v 
rozmezí, které jsem označil výše jako optimální.



3. pozice - typ

V této pozici došlo ke změně v délce uší. Nyní je požadováno 11 – 12cm oproti minulým 10-11cm. Jinak v 
podstatě beze změny. V návrhu jsme měli 10,5 – 12cm, ale nebylo nám vyhověno.      Mnoho našich králíků 
má uši kolem 10,5cm, ale čím dál častěji se objevují Mbh s délkou 11,0cm. Musíme zapracovat ještě na 
struktuře uší. Objevují se nám měkčí konce uší, mírně zašpičatělé a také mírně rozkleslé uši. 

5. pozice – barva krycí srsti,očí a drápů

Zde došlo ke změně v posuzování barvy drápů. Barva drápů je požadovaná rohovitá, tmavá není vadou. 
Největší změnou oproti minulému vzorníku je, že bílá barva drápů není už přípustnou vadou, ale vadou 
nepřípustnou. Musím přiznat, že to pro mě byl šok, když jsem si to ve vzorníku přečetl a tak jsem se ptal po
důvodech a bylo mi řečeno, že náš králík není ani albín ani leucín, takže nemůže mít bílé drápy. Jistě je to 
pravda, ale našim předchůdcům se podařilo pro naše plemeno získat jakousi výjimku již za Ing. Fingerlanda,
protože tehdejší ÚOKK přijala argumenty, že čím bělejší králík bude, tím bude mít světlejší drápy, jde o tzv. 
depigmentaci, jak mi bylo řečeno. Doufejme, že to naše plemeno nepoznamená na výstavách, jinak 
bychom to museli s ÚOKK řešit. Na druhou stranu k tomu chci říct, že jsem zatím ještě neměl problém s 
tím, že by mi posuzovatel králíkovi napsal světlé drápy nebo dokonce vyloučil. Novou výlukovou vadou je 
jiná barva chlupu (sem patří v minulém vzorníku obsažená věta – výrazně žlutý nádech srsti. A také nově 
jiná barva chlupů). Někteří jste se tím již setkali. I mě to potkalo, že králík z vrhu měl černou „štětku“ na 
boku. Jeho sourozenci nic. Nějaké zvrhnutí po předcích.

6. pozice –  barva podsady

 Zde je pouze změna ve slovním obratu v přípustných a nepřípustných vadách. Slabě našedlá barva podsady
se změnila na slabě namodralou a v nepřípustných z výrazně nahnědlé na výrazně namodralou. My 
samozřejmě chceme králíky s čistě bílou barvou podsady a troufám si říct, že naprostá většina ji má. 

V ostatních pozicích změny nejsou. Celý nový standard najdete na našich stránkách 
https://klubmbh.estranky.cz/clanky/standard-plemene-2020.html. 

     Ještě bych chtěl na závěr připomenout, aby jste na výstavy posílali králíky v kondici a řádně připravené. 
Je totiž zbytečné, ztrácet drahocenné půlbody za to, že králík není na výstavu připravený. Nešvary jako 
neostříhané drápy, nečisté pohlavní koutky, maz v uších a mírné plstění srsti se na výstavách stále objevují. 
Ještě přísnější je to, pokud jde o zbytky tetovací barvy v uších. Zde může dojít i k situaci, že králík bude 
neklasifikován. A taky nezapomínejte, že při posílání králíků na výstavy, kdy je králík zavřený několik hodin 
v přepravce může ztratit 15 až 20dkg své hmotnosti. S tímto je nutno počítat a neposílat králíky s minimální
přípustnou hmotností. 

Michal Kaiser

Výstavní činnost chovatelů klubu Mbh
Něco málo k vystavování zvířat našich členů v letošním roce.
Letos jsem kvůli koronaviru neměl možnost navštívit větší množství výstav, mnohé byly zrušeny (Držovice, 
Němčice, Kožušany, Bohdalov a další). Navštívil jsem na podzim spoustu menších výstav v okolí, ale tam 
nikdo králíky Mbh nevystavoval (Konice, Kostelec na H., Plumlov, Krajská výstava v Senici na H., Troubky, 

https://klubmbh.estranky.cz/clanky/standard-plemene-2020.html


Stařechovice, Okresní výstava Prostějov). Na větší výstavy jsem se nedostal. Jen na dvou výstavách, které 
jsem navštívil, byli vystaveni Mbh.

Kojetín 22. - 23.2. 2020
Vystaveno 7 kusů Mbh. Př. Duchoň 2 jednotlivce a 4 člennou kolekci - 377,5 bodů, jednotlivci 95,0 b a 92,5 
b. Obdržel čestnou cenu na jednotlivce z kolekce. Př. Foltýn vystavil 1 králíka - neklasifikován. Králíků bylo 
nahlášeno 122 kusů.

Okresní výstava Přerov 6. - 7.6.  2020
Vystaveno 6 kusů Mbh. Př. Duchoň 3 jednotlivce - 92,5 b, 93,0 b, 93,5 b a př. Kaiser 3 člennou kolekci 280,0
b. Králíků bylo nahlášeno celkem 379.

Celostátní výstava Přerov 19. - 20.9. 2020
Vystaveno 32 kusů Mbh, vystavilo 5 členů klubu + 2 nečlenové (př. Grígeľ nahlásil, ale nedodal). Mistr klubu
př. Biernat - kolekce 382,0 bodů, 1.0  96,0 b, čestná cena př. Kaiser 382,0 bodů, nečlen klubu Ing. Kvapil 
381,0 bodů.

Oceňovací lístek vítězné kolekce př. Biernata.
                                                                                                                           Zpracoval Jaroslav Brabec



Požádal jsem o nějaký příspěvek pana Pavla Grígeľa, posuzovatele králíků a dlouholetého chovatele Mbh. 
Odpověď cituji:
„Dobrý den pane Zbraněk,
předem děkuji za důvěru. Ano, mohu přispět článkem nebo dvěma do zpravodaje klubu, pokud budou 
zveřejněny v plném znění, tak jak je poskytnu. Již v lednu jsem nabídl jeden příspěvek p. Mejzlíkovi, protože 
nebyl uveřejněn, předkládám jej nyní. Myslím, že je přínosný pro zájemce o chov Mbh.“
Tedy 1. příspěvek:
Dobrý den pane Mejzlík.
Byl jsem požádán, zda nemám fotky z regeneračního křížení. 
Slíbil jsem, že Vám nějaké pošlu do klubového zpravodaje. 
Na první fotce jsou F2 z regeneračního křížení Al x Mbh
Al  AA BB CC DD gg  x  Mbh  achi achi bb CC DD GG = F1  A achi Bb CC DD Gg /fenotyp divoce zbarvený

        

F1 A achi Bb CC DD Gg   x   F1 A achi Bb CC DD Gg   =
F2 podle čísel:
8 – A achi Bb CC DD Gg / fenotyp  F1 1,0  divoce zbarvený – rodič F1
6- A achi Bb CC DD G? / fenotyp divoce zbarvený – stejný fenoty i genotyp jako F1
5+4+7 - A achi bb CC DD G? / fenotyp žlutý
2+3 -  achi achi Bb CC DD G? / fenotyp činčilový
1 - achi achi bb CC DD ?? /fenotyp Mbh  - požadovány produkt šlechtění

Na druhé fotce jsou F2 ze spojení Mbh x Bíč



Bíč  achi achi BB CC DD gogo   x   Mbh  achi achi bb CC DD GG = F1 achi achi Bb CC DD Ggo  fenotyp činčilový

                 
F1 achi achi Bb CC DD Ggo   x    F1 achi achi Bb CC DD Ggo   =
F2 podle čísel:
1+7 - achi achi B? CC DD gogo / fenotyp Bíč
5+6 - achi achi B? CC DD G? / fenotyp činčilový
3+4 - achi achi bb CC DD gogo / fenotyp Bílopesíkatý Sallander
2 - achi achi bb CC DD G? /fenotyp Mbh  - požadovány produkt šlechtění
Je dobré mít na paměti, že se nám vrátí jen to, co do šlechtění vložíme.
                                                                                                 S chovatelským pozdravem Pavol Nitraner Grígeľ

Jen doplním označování a názvosloví
Parentální – výchozí rodičovská generace
F1 – první Filiální generace
F2 – druhá Filiální generace – potomci F1
F3 – třetí Filiální  generace – potomci F2
V případě, (jak je 1 u prvního a 2 u druhého křížení), že se ve verzích vyskytne požadovaný fenotyp, tento 
králík je na výstavách posuzován dle standardu plemene. Tudíž dostane body. Může být zařazen do 
čistokrevného chovu.  Bez dalšího uvádění filiální generace.
Je li standardní F2, nebo nestandardní F2 použitá v dalším regeneračním křížení, potomci po F2 jsou 
označování jako F3. Nelze je označit za F2.
                                                                                                                                             autor Pavol Grígeľ
--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

2. příspěvek

A ještě něco z praxe…

Příprava králic na připouštění. Musíme si uvědomit, že říje králic je provokována. To znamená, že vajíčka se 
uvolní až po kontaktu se samcem při páření. 

Aby ke spáření a vůbec ochotě se spářit došlo v období, kdy je u většiny zvířat reprodukční klid, musí se 
nastartovat u samic nejprve výživová úprava. Při vyváženém krmení tento zásah není až tak markantní. 



Samicím se strava co do složení a množství upraví minimálně. Problém nastává při překrmených nebo 
podvyživených samicích (to platí i o samcích). 

Jsou dvě fáze krmení, které by se měly dodržovat.  Klidová fáze a reprodukční.  Asi nemusím podrobně
rozepisovat rozdíl mezi klidovou a reprodukční fází. 
Tedy jen stručně. 
Klidová fáze je stav, kdy se snižuje přísun krmiva a je kratší světelný režim. Krmná dávka je tzv. „záchovná“.
To znamená, že králík dostane tolik krmiva, vzhledem ke své hmotnosti, věku a plemenné příslušnosti, aby
nestrádal, ale naopak zas neztloustl. Pochopitelně to platí jak u samic, tak u samců. Línej samec, hotové
neštěstí, že jo.
Vhodná je pestrost předkládaného krmiva.  Krmíme-li  jen granulemi, je třeba snížit  dávku předepsanou
výrobcem. Krmíme-li  statkovými  krmivy  jako jsou obiloviny,  zelenina,  seno… nesmíme zapomenout  na
různorodost. Jak obilovin, tak zeleniny, ovoce, krmné řepy. 
Z  obilovin  je  vhodný  zejména oves,  normální  či  nahý,  vhodné  jsou  oba,  i  společně.  Přidáme granule,
ječmen, kukuřici, slunečnici. Vyjádřeno v procentech: 65 % oves, 15 %nahý oves, 10% granule, 7 % ječmen,
2 % kukuřice a 1% slunečnice. Uvedeno jako příklad. 
Seno by mělo být dostupné neomezeně. Taktéž samozřejmě i voda. 
Tohle klidové období po většinu roku platí zejména pro samce. Na podzim by se měl dopřát i samicím. Ještě
můžeme přidat  ovoce a  zeleninu,  také okopaniny,  zejména krmnou řepu.  Vše,  co  králík  sežere,  může
dostat. Jde jen o pamlsek, takže kousek.
Takovéhle klidové období by samice měly mít na podzim, respektive před připouštěním. Je to důležité z
fyziologického hlediska králíka a  jeho reprodukce.  Na podzim se  zkracuje  i  den,  což také napomáhá k
útlumu v chování a podporuje odpočinek. 
Jaro je  opak podzimu. Vše se probouzí  k životu a pokud si  přes zimu jedinec nastřádal,  je připraven k
reprodukci. Pokud tedy chceme připouštět v podzimních dnech, i my musíme samicím připravit jaro. 
Ošálit  jejich  biologické  hodiny.  Docílíme toho  tím,  že  jim zvedneme krmnou  dávku,  prodloužíme den,
přidáme vitamíny. Nastupuje reprodukční fáze.
Od prvního dne je vhodné podávat vitamíny,  Kombisol AD3E. Navýší  se podíl  obilovin o 20 procent. Je
vhodné prodloužit den - o hodinu déle svítit /dle možnosti/.Takto budeme postupovat deset dní, až se
dostaneme malinko nad standardní krmnou dávku a světelný den prodloužíme na 14 hodin. Pak můžeme
vzít podestýlku od samce a přidat do kotce samicím, které plánujeme připouštět. Je li  možnost udělat
výběh (ohrada, chlév atd.) velikost dle počtu samic. Na dvě až 3 samice 1 x 1 m prostor postačí. Do takto
připraveného výběhu pustíme samice na 20 minut. Pohlídat, aby se nezačaly rvát. Většinou se to nestává,
ale může se vyskytnout některá moc dominantní a bude problém. 
Po dvaceti minutách k nim pustíme samce. Nebo bereme samice jednotlivě a dáváme k samcům. 
Při dodržení klidového a startovacího období, by se vše mělo proběhnout ke všeobecné spokojenosti.  

                                                                                                    autor Pavol Grígeľ

Na závěr si dovolím pár postřehů:
- Je  třeba  upravit  typizační  kody.  Od  11.12.  2010, kdy  jsem  je  předložil  členské  schůzi  ke

schválení, nedoznaly žádné úpravy, i přesto, že od té doby došlo k úpravě standardu. 
- Červené oči v populaci Mbh - pojednával jsem o tomto problému ve zpravodajích klubu v roce

2009.  Následně i  v ročence k 25.  výročí  založení  klubu.   Pokud by měl  o  zmíněné materiály
někdo zájem, poskytnu v PDF.

- Bílá krycí barva Mbh, taktéž pojednáváno ve zpravodaji z roku 2009, potažmo i o bílých drápech
v stávající  populaci  Mbh. Nově vydaný vzorník pro posuzování králíků z roku 2020 bílé drápy
zařadil mezi výlukové vady. Tím se zmařila práce předešlé generace chovatelů, kteří se snažili,



aby bílé drápy nebyly výlukovou vadou. Protože čistě bílý králík bude mít bílé nebo téměř bílé
drápy. Za poslední 4 roky se takhle čistě bílí králíci pomalu vytratili z populace. Tím se plemeno
dostává do fáze stagnace v pozici 5. 

Přikládám  několik  odstavců  z předešlých  katalogů  klubu  Mbh,  protože  si  myslím,  že  pro  úspěšnou
budoucnost plemene je nutné znát historii plemene:
březen 1995

1997

Květen 2001

                                                                         Zpracoval a příspěvky věnoval: Pavol Grígeľ ,posuzovatel králíků



Vážení přátelé klubaři,

rád bych se s vámi podělil o pár poznatků z RK. Nejsem asi ten nejpovolanější, ale pár řádek napíši.

Pro RK jsem se rozhodl při hledání nového plemeníka do chovu. V každém průkazu původu se opakují 
jména těch nejlepších chovatelů Mbh. Ba dokonce kvalitní odchovy př. Šujana C1-5 S70, S72, S73 či přítele 
Bičáka C2-5 S151, S152, S153 a dalších, na které bych nerad zapomněl.

Po rozhovoru s jednatelem kubu přítelem Mejzlíkem jsem získal plán regenerace vypracovaný pro náš klub 
ing. Blokešem s doporučením nejvhodnějšího plemene (jak typově, tak váhově) Aljašky.

Na stránkách ČSCH k 20.7.2020 má povoleno RK přítel Kaiser 2015 a přítel Grígel 2017, od kterého jsem 
zatím králíka neviděl - ani v rodokmenu. Pokud vím, tak pro rok 2020 má RK povoleno přítel Matúšů, Mgr. 
Nečasová a já.

Já jsem si opatřil dva nepříbuzné kluky AL a čtyři dámy Mbh co nejméně příbuzné. Z těchto mám dvě linie 
pro generaci F1.

                                                            Vrh          Narozených   Odchov  Registrovaných

1. AL W968 + C3-6 65-13            20.1. 2020          7                  7              5

   Hoffman   + C5-9 S-304            12.4. 2020          9                  8              4

2. AL 81-5

Černohorský + C2-5 S-50             15.3. 2020          5                  5              3

                       + C19 S-111            16.3. 2020         10                 0               0 z tohoto vrhu jsem nic nezískal a 
samici jsem potřeboval pro čistokrevné mladé

Moje laické hodnocení :

1. Všechna odchovaná mláďata rostla dobře i nad hranici měsíčních přírůstků stanovených vzorníkem.

2. Tvarově pěkná záď - tam je zlepšení a i postavení, nasazení a pevnost uší je lepší.

3. Šířka hlavy pěkná - spíš u holek.

4. Barevně se kříženci vrací do divoké barvy,  Jen ve vrhu z 15.3. 2020 po matce C2-5 S-50 je tmavší holka 
(do železitých) a ta má delší srst. Další jsou v srsti TOP i 15,5 bodu!

Do generace F2 hodlám použít či jsem už použil první vrhy.

 1,0  C 1-0 17K  3,60kg

 0,1  C 1-0 21K  3,70kg



Samečka jsem použil na starší samičku Mbh.

2.10. 2020 se narodilo 6 králíčat - 1x bílý hnědooký, 2x činčila, 1x světlá činčila, 1x žluťák, 1x divoce 
zbarvený (manželka jim říká velikonoční)

Samičku nakryl 4letý samec Mbh. 

29.10. 2020 vrhla 8 mláďat - 2x bílý hnědooký, 1x činčila , 2x divoce zbarvený ohnivý, 3x divoce zbarvený. 
Ještě jsou v hnízdě.

Mám připuštěny další holky.

Připuštěno 5.11. 2020 C 3-0 23K   3,70kg

                  5.11. 2020 C 4-0 37K   3,60kg

Ty jsou připuštěny každá jiným samcem pro další rozšíření krve. Ať je kam pokračovat.

Věřím, že př. Mgr. Nečasová a př. Matúšů také něco odchovají v RK a rozumným připařováním v dalších 
generacích získáme pomocí kolegů chovatelů Mbh kvalitní životaschopnou populaci.

Toto jsou zatím mé dosavadní poznatky a výsledky z regeneračního křížení. Příští rok napíši, jak pokračuji.

Generace F1

Generace F2

                  



      

Václav Vytrhlík

Adresář platný k 25.11.2020

   Jméno                                            Adresa                                                      Telefon                          e-mail

Bičák Pavel;                   Straky 238;               289 25 Straky           603 216 721         i.brezinova@email.cz

Biernat Vladislav;         Úvozní 20;                735 31 Bohumín              739 215 372         vladislav.biernat@seznam.cz

Blažek Josef;                 Stará Říše 215;         588 67 Stará Říše             774 051 943         gerda.blazkova@seznam.cz

Brabec Jaroslav;           Olomoucká 185;      796 07 Držovice               739 948 239          brabcova.pv@seznam.cz

Duchoň David; Popůvky 13;             752 01 Kojetín           721 379 800          duchondav@seznam.cz

Foltýn Stanislav;           Nádražní 389;          798 26 Nezamyslic           605 779 803          stafol@volny.cz

Hénik Radoslav          Čsl. arm. sboru 20;       798 11  Vrahovice       702 915 007          r.henik@worldonline.cz

Jindrová Hana               Olešnice 14;             503 51 Chlumec nad Cidlinou      776 324 320     svojanovska.hanka@seznam.cz

Kadeřábková- Poláková Lenka;          Bosyně 25;    277 24 Vysoká    775 170 090             lenka@plivnik.cz 

Konečný Jiří;                 Bílovská 602;             696 15 Čejkovice             722 611 339

Kvapil Jan Ing.              Borotín 175                679 37 Borotín                 777 799 833            Kvapil.24@seznam.cz 

Matúšů Pavel;              Pod Dubovcem 571;     766 01 Valašské Klobouky     604 515 618       mapa2104@seznam.cz  

Matúšů Pavel ml.;       Pod Dubovcem 571;     766 01 Valašské Klobouky     739 724 466       pavelmatusu2004@seznam.cz 

Mejzlík Jiří;                   Ostrov n/O 156;        594 45 Ostrov n/O           732 430 805                   jiri.mejzlik@centrum.cz

Nečasová Marcela Mgr.;      Valchov 29;      680 01 Boskovice            731 924 618                   marcelanec@seznam.cz

Přikryl Vladimír;           Gorkého 10;             796 07 Držovice;              582 365 634

Šimek Vlastimil, MVDr.;         Senorady 61;      675 75 Mohelno         776 306 741                    vlastik.cuniculus@seznam.cz  

ŠťastnýFrantišek;         Mělnické Vtelno 85;  277 38 Měl. Vtelno       326 337 316   702 069 197

Šujan Ladislav;             Bohdalice 116;          683 41 Bohdalice             776 612 609          kamensikova@seznam.cz     

Vytrhlík Václav;            Nová 180;                 691 11 Brumovice            773 650 717         dvytrhlikova@seznam.cz  

Zbraněk Miloslav;        Mlýnská 85;              798 28 Mořice                   737 605 929         zbrankovi.am@gmail.com 
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Čestní čelenové:

Dolák Jaroslav;             Otaslavice 203;  798 06 Otaslavice          737 389 949
Hegr Josef;                    Kavalcova 26;    792 01 Bruntál                776 848 246

Převzato z https://klubmbh.estranky.cz/clanky/nas-klub---clenove.html

Zpracoval Zbraněk Miloslav

Korektura Mgr. Nečasová Marcela

Tisk a distribuce Foltýn Stanislav

Autoři příspěvků: Miloslav Zbraněk, Radoslav Hénik, Jaroslav Brabec, Pavel Matúšů, Pavol Grígeľ, Václav 
Vytrhlík, Michal Kaiser

Fotografie použity z chovů Grígeľ, Nečasová, Vytrhlík
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